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G46 

ESBORRANY ACTA DE LA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE LA DEMARCACIÓ DE TARRAGONA DEL COL·LEGI 
D’ARQUITECTES DE CATALUNYA CELEBRADA EL DIA 20 DE NOVEMBRE DE 2010 

 

JOSEP LLOP I TOUS 
PERE SOCIAS I JULBE 
ELOI BALCELLS I TERÉS 
MARIA ASUNCIÓN VIDAL LAYEL 
SAÜL GARRETA I PUIG 
MARIA ROSA GOMIS I NOVELL  
ANTON BULTÓ I BARTOLÍ 
LLUÍS ULLOA HERNÀNDEZ 
CÈLIA AMORÓS I MAS 
CÈLIA NAVARRO ROMERO 
AGUSTÍ TARRÉS I AZNAREZ 
JOAN TOUS GOMÀ-CAMPS 
MIQUEL DOMINGO I RODRÍGUEZ 
GABRIEL BOSQUES SANCHEZ 
JOSEP ANGLÈS I PASCUAL 
PABLO IBAÑEZ TOUS 
ANNA BASTÚS I GUINOVART  
LUCILA CALLEJA I BACIERO 
ALEIX CAMA I TORRELL 
GUILLEM CARRERA I REY 
PAUL DRAAIJER 
AIDA ESPAÑOL VILANOVA 
JOSEP MARIA GARRETA I CUSIDÓ 
JORDI GUERRERO FERNÁNDEZ 
FRANCESC D’ASSÍS MAGAROLAS I JORDÀ  
CARLOS PENALBA I SEDÓ 
CHRISTIAN TWOSE I GÓMEZ 
OLGA TWOSE I GÓMEZ 
SÒNIA VILELLA I NEBOT 
MARIA ALMIRALL I FERRERONS 
IGNACIO ALVAREZ MARTINEZ 
JOAN BONET CORTADA 
ENRIC CASANOVAS RIPOLL 
JOAN C. GAVALDÀ I BORDES 
JORDI MARTÍ I BALCELLS 
JOSE MELERO RAGEL 
JORDI MERCADÉ I VIRGILI 
JOAN MANUEL MUÑESA I TORRENTS 
JAUME MUTLLÓ I PÀMIES 
MIQUEL ORELLANA I GAVALDÀ 
MARIA PASCUAL I SERRA  
MANUEL PÉREZ SAAVEDRA 
J.LL. ISSAÏES RODRÍGUEZ DE AROSTEGUI 
ANA ROMEO RECH 
DAVID SOLEY PRIETO 
MERCÈ VERGÉS I RIART 
JORDI GRANELL I MARCH 
 

 
 
 
A la ciutat de Tarragona, a la sala d’actes de la seu del COAC a 
Tarragona, a les onze hores del dia vint de novembre de 2010, es 
constitueix la Junta General Ordinària de la Demarcació de 
Tarragona del Col·legi d’Arquitectes de Catalunya en sessió 
ordinària, que havia sigut convocada prèviament, en segona 
convocatòria.  
 
Josep Llop i Tous, President de la Demarcació, presideix la sessió. 
Pere Socias i Julbe hi actua com a Secretari i Eloi Balcells i Terés 
com a Tresorer. Isabel Baixeras Delclòs hi assisteix com a 
assessora jurídica. 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Punt 1r - Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anterior 

El President Josep Llop i Tous dóna la benvinguda a tots els assistents i dóna la paraula al Secretari Pere 
Socias i Julbe perquè desenvolupi el primer punt de l’ordre del dia. Donat que l’esborrany de l’acta ja ha estat 
enviat als col·legiats, el Secretari queda excusat de llegir-la. Cap dels assistents hi ha proposat cap esmena. 
Se sotmet a votació i queda aprovada. 
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Punt 2n - Informe de la Junta Directiva 

El President, Josep Llop i Tous, pren la paraula i diu: 

Encara no fa sis mesos que aquesta Junta va prendre possessió dels seus càrrecs. Certament, hauríem volgut 
tenir un primer contacte amb el col·lectiu per explicar, amb tranquil·litat, com havíem trobat la Demarcació i 
de quines maneres concretes pensàvem posar en pràctica el nostre programa. Però aquesta no ha estat una 
època de tranquil·litat, sinó que ha estat una època d’activitat frenètica que hem hagut d’enfocar, sense 
gaires possibilitats de maniobra, cap a 5 objectius bàsics que explicaré sintèticament:  

1. Modificar immediatament la dinàmica de la Demarcació, tant envers l’arquitecte com en relació a les 
pròpies estructures i funcionament.  

2. Conèixer el funcionament anterior de la casa, els mitjans disponibles i l’evolució dels recursos econòmics 
per fer-los funcionar.  

3. Adaptar el funcionament de la Demarcació – i del Col·legi- al nou marc legislatiu.  

4. Participar activament en la nova concepció del Col·legi: el nou model col·legial. 

5. Trobar la millor relació possible amb altres administracions i amb la societat en general.  

 

1. Aires nous, noves maneres significava, en primer lloc, millorar el clima de la relació amb el personal – 
força enrarit - amb l’objectiu de millorar el tracte personal amb els arquitectes. Creiem haver-ho 
aconseguit des del primer dia.  

El mateix dia de la presa de possessió s’anunciava al taulell un termini de 30 dies per visar. El principal 
servei que s’ofereix a l’arquitecte i al seu client tenia un retard inadmissible. Vàrem adoptar mesures 
decisives i ràpides per a reduir aquest termini immediatament, cosa que també es va aconseguir. Ara 
tornem a patir, com totes les demarcacions, però la causa és diferent. 

La presència efectiva de tots els membres de la Junta a la Demarcació era vital si es volia oferir sensació 
de proximitat i disponibilitat al col·legiat. Això, que feia molta falta, també ho hem fet. I continuarem fent-
ho. Si algú vol contactar amb algun membre de la Junta, ho pot fer al moment per norma general. I sinó, 
com a màxim, el dia següent.  

2. El personal de la casa s’ha reduït en més d’un 50% en molt poc temps. Saber les preocupacions dels que 
queden, i la feina que fan, és bàsic per programar el futur. Això ha requerit temps.  

En relació a l’antiga Junta:  

Hem suprimit tots els tractes de favor, les targetes de crèdit i els telèfons mòbils. També el costum de 
celebrar reunions a l’hora de dinar, tant de la Junta Directiva com del personal de cultura, a càrrec del 
Col·legi.  

Les Juntes Directives es fan ara cada setmana (abans cada dues setmanes o més), els dijous al matí. 
Duren tot el matí i, a l’hora de dinar, tothom se’n va cap a casa seva.  

La Vocalia de Cultura ha quedat reduïda a la responsable de la Biblioteca- arxiu i a un arquitecte 
col·laborador que hi destina unes poques hores al mes, menys de les que hi dedicava abans. La Vocal de 
Cultura assumeix directament la major part de les feines.  

En relació a la gestió econòmica de l’antiga Junta, durant la campanya vàrem anunciar que faríem una 
auditoria, i també vàrem aclarir que seriem nosaltres qui revisaríem els números. No hi hem trobat 
irregularitats que puguin qualificar-se de significatives. La comptabilitat és correcta, tot i que hi ha algunes 
despeses no justificades, que corresponen a despeses personals, relacionades amb restaurants i amb 
benzina pel cotxe. N’ hem demanat explicacions, de moment sense resposta.   

La Seu de Reus va costar molts diners a la Demarcació. Després s’hi van voler instal·lar unes plaques 
fotovoltaiques d’un disseny molt especial, però es va caure en el compte – quan s’estaven construint- que 
no es podien col·locar sobre els suports previstos. Es va rescindir el contracte amb l’empresa que les 
fabricava, sense haver adoptat cap acord formal, i es van perdre 10.805€. Més endavant, la seu es va 
tancar i es va llogar a l’Ajuntament de Reus per 12.000 €/any, IVA inclòs. 
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Ara bé, l’episodi més controvertit del passat mandat va consistir en la transferència de fons estalviats per 
la Demarcació durant molts exercicis, amb destinació als OO.CC. Van ser 1.257.270 €. No es va tractar 
d’una operació il·legal, però va ser poc explicada, tractant-se de diners dels col·legiats de la Demarcació. I 
també, per primera vegada a la història, una part significativa d’aquesta transferència es va fer amb la 
intervenció exclusiva de la Junta de Govern de Catalunya. És a dir, sense les firmes de la Demarcació. Si 
algú desitja una explicació més detallada de l’afer, ara estem en disposició d’oferir-la. 

No ens vàrem trobar la caixa buida. L’estat d’execució del pressupost era el normal per l’època de l’any. 
Tot i així, els recursos disponibles eren molt baixos perquè responien a un pressupost de crisi. No podíem 
pensar en fer gairebé res del que preteníem. 

Teníem la intenció de mantenir el personal i procurar obrir els divendres. Fins ara hem aconseguit la 
primera cosa, però les dificultats econòmiques van fer necessari tramitar un altre ERO, amb les mateixes 
consideracions de l’anterior. L’ ERO va ser acceptat i, com a conseqüència, no podem obrir els divendres.  

Les compensacions econòmiques de la nova Junta Directiva no han incrementat la despesa. De fet, 
aquestes compensacions van ser aprovades provisionalment, pel fet que era impossible establir la 
dedicació estrictament necessària i requerida. Vàrem establir un horari i ens vàrem conjurar per no 
sobrepassar-lo: les compensacions es van aprovar d’acord amb aquest horari que volíem experimentar, 
confiant que la situació s’estabilitzaria, que venceríem inèrcies passades, que remuntaríem les dinàmiques 
de funcionament i que amb menys dedicació n’hi hauria prou. El fet és que continuem amb la 
provisionalitat, no hem tocat les compensacions però la dedicació és pràcticament el doble que la que 
correspondria. El Tresorer exposarà els números concrets quan expliqui el pressupost. 

3. L’adaptació al decret de visat no és senzilla. Ara el col·legi té una gran responsabilitat amb el visat, perquè 
ha de revisar la integritat formal i documental dels projectes. I a un cost “raonable”, que vol dir que, de 
promig, s’ingressarà menys. 

La llista de verificacions, a hores d’ara, encara no està del tot consensuada entre els col·legis. El cost, 
tampoc. Queden encara molts caps per lligar. Però malgrat tot, mentrestant, hem de continuar visant. I 
tots els visats requereixen molt més temps que abans. Tot plegat causa un gran enrenou a la casa, i 
també entre els arquitectes, i amb tota la raó. Demano disculpes i, si se’m permet, demano també al 
col·lectiu que sigui comprensiu. Fem tot el que podem, entenem tots els mals humors. Necessitem un 
temps d’adaptació i de transformació de les estructures col·legials. 

4. A la crisi professional que tots coneixem i patim s’hi ha de sumar una crisi institucional de la que el 
col·legiat, en general, no percep la importància. I la té, i força. Tanta, que aquesta Junta Directiva li ha de 
dedicar molts esforços, més del que es creia, cosa que la distreu malauradament d’altres compromisos 
que tenia amb el col·lectiu, igualment importants. La llei òmnibus i el decret de visat han modificat molt 
significativament el panorama col·legial. Ha calgut treballar amb molta rapidesa en la preparació de les 
directrius del nou visat i en la seva aplicació. A més, la pèrdua d’ingressos pel concepte de drets 
d’intervenció  (ha passat de 1.362.742€ reals l’any 2007 a una previsió pressupostària d’enguany de 
342.502€ i a una previsió per l’any vinent de 278.058€ el 20% de l’any 2007 i el 81% de l’any actual. Això 
significa: 

1) Ha costat molt arribar a equilibrar el pressupost de l’any 2011, a base de successius ajustaments que 
han comportat moltes renúncies i l’adopció d’estratègies dràstiques de reducció de despesa, que 
passen necessàriament, altre cop, per reduir el capítol de personal, tal com després explicarà el 
Tresorer. Jo, ara, m’avanço a manifestar com ens ha dolgut profundament  haver de tractar aquest 
tema i prendre decisions gens agradables que afecten tant al personal com a la Junta.  

 
2) No ens podem quedar en aquesta situació negativa. Tenim l’obligació de preparar el futur i de fer que 

sigui il·lusionador. D’aquí ve que no haguem deixat d’idear estratègies de futur per la Demarcació i 
que, un cop consolidades i fermes, les haguem defensat a la Junta de Govern del COAC. Partim de 
premisses clares, les nostres són:  
 
- Els òrgans centrals i la Demarcació de Barcelona s’han de separar. 

- Les demarcacions han de sortir beneficiades/potenciades d’aquesta crisi institucional.  

- La riquesa de les demarcacions ha de ser proporcional al volum de les obres que s’hi fan. 

- Defensem una estructura col·legial que s’adapti als requeriments del nou temps, que estigui al servei 
de l’arquitecte. 
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El objectius del nou model d’estructura col·legial són els següents:  

- Adaptat als requeriments dels nous temps 

- Al servei dels arquitectes i de la societat  

- Àgil i flexible 

- Racional 

- De caràcter territorial 

- Optimitzador de recursos 

 

Pel que fa la síntesi organitzativa, hi ha dues opcions: 

o Col·legi únic orientat al visat i amb les funcions bàsiques tradicionals, amb: 

‐ OOCC, finançats bàsicament per la quota col·legial (alta representació, deontologia, patrimoni, Escola 
Sert, OCT…). 

‐ Demarcacions, amb la funció de visar, finançades bàsicament pels antics D.I., proporcionals a l’activitat 
professional de l’àmbit.  

o Entitats territorials creades pel COAC, amb personalitat jurídica:  

‐ Prestadora de serveis, finançada per quotes específiques 

• bàsics a l’arquitecte (complement formatiu, assessorament tècnic, assessorament jurídic) 

• generals als arquitectes i altres (jurídic, fiscal, laboral i comptable) 

• addicionals (assegurances, oci…) 

‐ Cultural, d’interès públic, oberta, finançada per subvencions i quotes específiques (gestió biblioteca i 
arxiu, política cultural tradicional…..) 

5. El Col·legi, o bé serveix exclusivament per visar o bé, si no és així, i a banda de prestar altres serveis als 
arquitectes, també els ha de prestar a la societat. Això vol dir que s’ha d’incardinar en el teixit associatiu 
d’aquesta societat on es produiran tota una sèrie d’interrelacions i on s’exercirà una determinada 
influència. Aquest és un aspecte sobre el que és especialment important d’incidir i sobre el que la Junta no 
regateja esforços. La institució que agrupa i representa els arquitectes no pot quedar al marge, 
despenjada, d’allò que se’n diu la societat civil, ni tampoc pot tenir una paper residual en la relació amb 
les administracions públiques. 

En aquest camp ja hem fet força feina, però encara ens queda molta més per fer, perquè no es tracta 
només d’establir contactes, sinó també d’elaborar i col·laborar en projectes comuns. Les iniciatives amb 
perspectives de cuallar tenen més relació amb l’administració local (Tarragona, Reus i Valls, de moment), 
la Diputació, la Generalitat, l’Escola d’Arquitectura de la URV, Ports, etc.  

Amb l’Ajuntament de Valls hem firmat un conveni molt interessant, mitjançant el qual l’ajuntament es 
compromet a: Cedir  gratuïtament al Col·legi d’Arquitectes de Tarragona un espai adequat i equipat per tal 
que pugui oferir els serveis de VISAT als seus col·legiats residents a Valls i el seu entorn; integrar en 
l’equip de l’oficina tècnica del POUM dos arquitectes nomenats pel Col·legi d’Arquitectes de Tarragona; 
compromís d’informar al Col·legi abans de la seva publicació de les clàusules d’expedients de contractació 
dels serveis d’un arquitecte per a adjudicacions; avançar en l’estudi conjunt d’un altre conveni per 
implantar l’obligatorietat del visat d’idoneïtat tècnica i urbanística com a requisit per atorgar llicències 
d’obres; compromís de visar els projectes encarregats en el si de processos de contractació pública, 
mentre no es constitueixi l’Oficina de Supervisió de Projectes. 

A més, la Junta ha renovat tots els seus representants en entitats, i organismes i tots ells tenen 
instruccions precises sobre el model de relació que es pretén aplicar, sempre en benefici del col·lectiu.  
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On queda més camí a recórrer és en la relació amb la xarxa associativa lliure i voluntària, que pretenem 
aprofundir des de la Vocalia de Cultura.  

Tot plegat i en resum, en la mesura de les nostres possibilitats econòmiques i temporals, que procurem 
esprémer al màxim, la nostra acció de govern s’encamina a la millor satisfacció dels problemes immediats del 
col·legiat, bàsics, relacionats principalment amb el visat, en relació al qual pretenem sortir ben aviat d’aquesta 
situació actual complexa provocada pel Decret de Visat. En aquest camp, he de manifestar que hi treballem 
molt intensament. I també us he de demanar disculpes si en aquests escassos dos mesos de funcionament 
del nou visat han sorgit inconveniències i mals humors. Tots anem molt pressionats, s’han de resoldre 
situacions imprevisibles amb urgència, en un context no desitjat, creat per llei.  

Ara bé, això no pot ser -no ha de ser- un obstacle per renovar l’ utillatge mental de manera que ens permeti 
establir bases sòlides per enfocar el futur amb millors garanties, en la línia dels objectius plantejats. 

El pressupost que avui posarem a la vostra consideració encara no contempla la transformació col·legial de la 
que he parlat, perquè primer volem prendre el pols de l’assemblea, en el sentit de tenir una primera impressió 
sobre la correcció del camí emprès. En el torn obert de paraules tornarem sobre aquest tema. Ara bé, confiem 
que aquest pressupost serà de transició i que, sigui com sigui, no ha de ser un obstacle per escometre la 
transformació que es decideixi finalment. 

‐ Acabada l’exposició del President, pren la paraula el Secretari, en Pere Socias, que exposa les circumstàncies 
que han portat a la tramitació d’un nou ERO. La tresoreria generada en els anys de bonança es va esvair i el 
2008 es van adoptar mesures dràstiques de reducció de les despeses de personal i de la disminució 
d’activitats culturals. 

Les mesures no van ser suficients. La partida més important del capítol de despeses és la de personal, i va 
ser necessari tramitar un expedient de regulació d’ocupació.  

Hi va haver acomiadaments els anys 2008 i 2009 de manera poc amable, enfocats només des d’una 
perspectiva comptable. La principal mesura d’estalvi va ser doncs, l’ERO de 52 dies. Es va aprovar el 6 
d’agost. No calia fer més acomiadaments, i la disminució salarial es compensava amb el subsidi d’atur. 

Durant el 2010 la situació ha persistit i ha calgut renovar i complementar l’expedient de regulació 
d’ocupació.  

Per tal que l’entitat superi la crisi amb els mitjans humans actuals, cal regular l’ocupació amb un ERO de 100 
dies.  

L’organització de les oficines i serveis de la Demarcació per torns ja no és possible. L’antiguitat mitja del 
personal és de 10 anys, circumstància que permet presumir que tothom sap fer de tot. Per garantir un bon 
funcionament del col·legi, el treballador assalariat preferent ha de ser l’arquitecte. Han d’assolir la màxima 
categoria i per a ells s’haurà d’aixecar l’ERO.  

‐ Pren la paraula la Vocal de Cultura, Asun Vidal. Explica que durant el període comprès entre els mesos de 
juny i novembre ha treballat per aconseguir l’objectiu que s’havia proposat: que la Demarcació de Tarragona 
del COAC sigui una entitat cultural de pes. Relaciona algunes de les activitats culturals dutes a terme, com 
ara: L’exposició “Le Corbusier a l’Índia”, el Vermut d’Obra de l’Edifici 112; la participació als certàmens 
culturals de la ciutat de Tarragona, com ara SCAN (per la qual s’han rebut felicitacions), Tardor literària. 
Destaca que s’ha estat més present que mai en la vida de la ciutat de Tarragona, i s’estendrà l’àmbit de les  
activitats a les altres ciutats del territori de la Demarcació. I comunica a la Junta General que s’ha emprès 
noves vies de relació amb altres administracions (Generalitat de Catalunya, Ajuntaments de Reus i de 
Tarragona, Universitats i Fundació Alejandro de la Sota). La Biblioteca ha rebut una nova tramesa de llibres, 
de la qual s’informarà oportunament.  

El President dóna la paraula a la Vocal de Visat, Rosa Gomis i Novell. Explica que l’objecte i el contingut del 
visat obligatori es regula, ara, per una norma externa, i que l’adaptació de l’estructura administrativa als 
requeriments del nou Decret de Visat no ha estat fàcil. El Col·legi assumeix una responsabilitat civil pels danys 
que es puguin ocasionar per eventuals equivocacions i és per això que disposa d’una pòlissa d’assegurança. 
Es requereix, en qualsevol cas, un major control dels projectes que s’intervenen, tant pel que fa a la integritat 
formal com per l’adequació a la llei de moltes de les seves previsions. S’ha adaptat l’estructura administrativa 
del servei de visat, unificada amb el servei d’assessorament tècnic, per ser més eficaços i més àgils. Demana 
la col·laboració dels col·legiats perquè presentin els projectes d’acord amb una sistemàtica que en permeti un 
control més acurat. El Departament de Visat està obert a consultes prèvies. Per a l’atenció presencial, només 
cal concertar la visita. Agraeix als col·legiats la seva col·laboració i paciència.  
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Seguidament, el President dóna la paraula a Saül Garreta, vocal d’Investigació, Desenvolupament, Formació i 
Treball. Explica que la seva prioritat és trobar vies de canalització de les demandes de treballs professionals 
que puguin interessar als arquitectes. Reflexiona que, en moments de crisi, convé formar-se per reintegrar-se 
de la millor manera al mercat laboral quan aquesta situació se superi. Es tractarà que els programes formatius 
siguin compatibles amb els cursos que imparteix la universitat. També es realitzaran cursos sobre 
rehabilitació. Explica que, per exemple, s’ha firmat un conveni amb l’empresa CYPE per realitzar un curs de 
l’Escola Sert en dues fases, on line i presencial, per aprendre el programa CYPECAD que permet calcular les 
estructures. Pel que fa a les noves tecnologies, cal aprofundir les tècniques de treure’n profit. Anuncia que 
s’oferirà un curs de formació sobre el treball en xarxa que permetrà cooperar, compartir coneixements i 
canalitzar eventuals encàrrecs en matèries especialitzades. 

De manera excepcional, el President dóna la paraula a Lluís Ulloa Hernández, que, a més de demanar que en 
altres Juntes es puguin fer intervencions més freqüentment per millorar el debat, parla de la transcendència 
econòmica que ha ocasionat la reducció de la plantilla de personal, i demana que la Junta expliqui a què s’ha 
destinat el milió dos-cents mil euros. També es refereix a la titularitat dels diners que, per la raó que tenen 
origen en el superàvit, no pertanyen als arquitectes de Tarragona, sinó als Òrgans Centrals.  

El President li respon que d’antuvi, reconeix que la gestió de l’anterior tresorer és correcta. Que no li 
correspon justificar les disposicions que es van adoptar davant el “trencament de Tresoreria” que va afectar 
els Òrgans Centrals i la Demarcació de Barcelona. Però sap que aquests diners es van destinar a la 
transformació de l’estructura col·legial, és a dir, a l’ajustament de la plantilla de personal.  

El President, tot agraint els matisos de Lluís Ulloa, comenta que és millor deixar per a un altre moment el 
debat relatiu a qui té el mèrit de la generació de superàvits i segueix amb el tercer punt de l’ordre del dia.  

Punt 3r – Lectura i aprovació pressupost de la Demarcació 2011 

Pren la paraula Eloi Balcells i Terés, Tresorer de la Demarcació. Per començar, comenta el pressupost de 
l’exercici 2010 i seguidament presentarà la proposta de pressupost de l’exercici 2011. La nova Junta ha 
continuat l’execució del pressupost del 2010 i procurarà tancar-lo de la millor manera possible.  

Eloi Balcells refereix que, des de l’inici, la nova Junta va estar molt atenta a l’evolució dels ingressos. Projecta 
una gràfica que Lluis Ulloa li va lliurar quan va fer el traspàs de la Tresoreria, comenta que en el context de 
crisi global en què estem immersos, s’observa com la gràfica dels drets d’intervenció presenta una forta 
davallada i una estabilització, i reflexiona que no es pot fer altra cosa que tractar d’ajustar les despeses als 
ingressos previsibles. 

En una altra gràfica, el tresorer mostra l’evolució dels drets d’intervenció que es recapten. Diu que la previsió 
s’ha millorat lleugerament, i que els pressupostos de 2010 es podrien tancar correctament, potser fins i tot 
amb una mica de superàvit.  

El Tresorer destaca que el pressupost que presenta és la primera conseqüència de l’aplicació de les línies que 
s’han plantejat en l’estructura col·legial per atendre les necessitats de la nova regulació del visat. El Decret de 
Visat estableix que, durant un període de tres anys s’analitzarà el funcionament del servei per a establir-ne el 
cost. D’aquesta manera, al cap de tres anys es tindrà el paràmetre necessari per a regular allò que la 
legislació defineix com a “visat a cost”. La Junta ha fet un exercici de realisme, sense deixar de ser optimista, 
ja que el Decret de Visat és positiu en la mesura que la intervenció col·legial dels treballs ha adquirit un valor 
afegit, relacionat amb la responsabilitat que el Col·legi assumeix en prestar-lo. A propòsit, el tresorer 
assenyala que, per a obtenir la plena cobertura de la pòlissa de responsabilitat civil, es fa necessari 
laboralitzar algunes col·laboracions professionals que tradicionalment s’havien cobert amb contractes 
mercantils.  

Recorda, per altra banda, que cal avançar cap a un sistema de prestació de serveis que proporcioni un 
sistema d’ingressos al col·legi. Pel que fa a la gestió del Patrimoni, caldrà intervenir en la qüestió de les 
rendes pel lloguer d’espais. La Junta ha treballat en la configuració d’alguns cursos en el marc de l’Escola Sert 
que, previsiblement, generaran diners. Com que el Col·legi ja no està en disposició de destinar part dels seus 
beneficis a activitats de foment cultural, ha de comptar amb obtenir subvencions d’altres entitats que li 
permetin desenvolupar la seva tasca cultural.  

El Tresorer explica seguidament el pressupost que proposa a la Junta General. Pel que fa als drets 
d’intervenció, vista l’evolució del 2010, sense oblidar el context de crisi, i tenint en compte el nou sistema de 
visat, ha aplicat un criteri de prudència. La recaptació per quotes col·legials baixarà lleugerament. Pel que fa 
als ingressos que generava la gestió dels TEDI, queden afectats per la implantació dels ITE, que els 
substitueixen. Pel que fa a les quotes fixes i quotes de serveis, tot i que cal avançar vers el nou model, cal 
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mantenir l’estabilitat de l’actual. En comentar el capítol d’ingressos per lloguers, el tresorer esmenta la Sala 
d’actes, la Seu de Reus, la Caixa Arquitectes, la Cooperativa Jordi Capell, el bar-restaurant Barhaus, etc. 

Aborda l’explicació del Pressupost de despeses. Es refereix en primer lloc a les despeses de personal. S’han 
previst vuit mesos amb ERO i quatre mesos sense ERO, i la supressió dels contractes mercantils. Es manté 
l’assignació als membres de Junta i les dietes, incrementats amb l’IPC. Al departament de Cultura hi ha moltes 
tasques que les assumeix directament la Vocal. Al departament de Serveis es manté Isabel Baixeras en 
l’assessoria Jurídica. El servei d’assessorament fiscal experimenta un canvi. Les despeses per reparacions i 
conservació dels immobles s’han reduït, prudentment, en el 21,56%.  

El Tresorer s’adreça a Lluís Ulloa, fent al·lusió a la seva intervenció anterior, per comentar-li que el COAC 
efectivament té un NIF únic. Som uns 10.000 col·legiats a Catalunya i els superàvits són del Col·legi en 
general. Lluís Ulloa comenta que li sembla un pressupost molt realista, i pregunta sobre la regularització de 
contractes mercantils, aventurant que la seva reducció suposarà lògicament un increment de la partida de 
salaris. Pregunta per les previsions pressupostàries necessàries per preparar la Biennal. El Tresorer li explica 
on és la partida, i tots dos tenen un debat en relació amb aquest punt.  

En Josep Llop intervé per dir que hi haurà d’haver sacrificis importants. La laboralització dels col·laboradors 
que fins ara treballaven amb contracte mercantil farà pujar el capítol de personal. Per altra banda, assenyala 
que hi podrà haver algunes reduccions del cost del personal però que no necessariament hauran de ser a 
conseqüència d’acomiadaments. 

El conveni sobre el visat d’ idoneïtat amb l’Ajuntament de Tarragona ha quedat condicionat per l’entrada en 
vigor del Decret de Visat.  

El contingut del nou visat dóna lloc a un diferencial que podria ser del interès de l’Ajuntament i s’està pendent 
d’un informe jurídic.  

Joan Tous Gomà-Camps pregunta com és que, si la quota variable baixa, la quota de la Demarcació puja. El 
Tresorer li respon que aquesta reducció té l’origen en estadístiques col·legials. Pel que fa a la quota variable, 
atén a un nou sistema de càlcul basat en els m2 visats.  

A més, Joan Tous diu que no entén que la partida d’ingressos de la biennal sigui de 10.000 € i que l’única 
previsió de despeses també sigui de 10.000 €, de manera que no es preveu dur a terme cap altra activitat 
cultural. Asun Vidal, Vocal de Cultura, pren la paraula per explicar que les activitats culturals que s’han fet fins 
ara han tingut un cost 0. Joan Tous diu que li sembla molt correcte, però que no està ben reflectit als 
pressupostos. Lluís Ulloa hi abunda dient que el pressupost reflecteix la política de la Junta. Anton Bultó 
intervé en el mateix sentit. El President diu que no hi ha cap inconvenient en fer aquesta correcció tècnica.  

Anton Bultó pregunta com és que, tot i que els pagaments dels arquitectes abonats a l’assessoria fiscal 
desapareixen, la partida corresponent a la quota fixa de serveis de la Demarcació s’incrementa. El Tresorer li 
respon que és el resultat d’utilitzar una base de càlcul en funció del preu. 

Jordi Granell li diu que el pressupost es presenta desquadrat. El President li recorda que ja ha dit abans que 
es farà la correcció tècnica necessària. 

El Tresorer insisteix que actualment l’única tasca que el Col·legi té garantida és la del visat a cost, i hem de 
fer un exercici per trobar noves maneres de fer les coses i de treballar amb recursos propis. 

Miquel Domingo es refereix a l’Escola Sert i adverteix que els ingressos i les despeses no coincideixen. 
Pregunta si la diferència serà un benefici de 20.000 €, cas en el qual s’hauria de replantejar el cost dels cursos 
que han de pagar els arquitectes. Cèlia Navarro i Maria Pascual diuen que en aquest cas els preus els 
estableix l’Escola Sert. Saül Garreta intervé per dir que, d’una banda, procurarà que les tasques de formació 
siguin molt econòmiques i, d’altra banda, assenyala que l’assistència als cursos de persones no col·legiades 
pot generar uns ingressos.  

Josep Lluis Rodríguez de Arostegui demana que se li expliqui el tema dels salaris: si s’eliminen els contractes 
mercantils (cosa que li sembla bé) i no hi ha previsió d’acomiadaments, la previsió és voluntarista però no 
s’acaba d’entendre.  

El President respon que el pressupost s’ha de rebaixar, que la principal partida és la de personal, que el 
muntant total no es pot mantenir i que cal acabar de decidir una estratègia segura per mantenir un cost 
òptim. Una primera opció és la dels acomiadaments però hi podria haver baixes voluntàries o reduccions 
salarials, o un altre ERO. Pel que fa a les indemnitzacions que eventualment siguin necessàries es 



 
 

G46_ESBORRANY ACTA JUNTA GENERAL ORDINÀRIA 20 DE NOVEMBRE DE 2010                pàg. 8 de 9 

regularitzaran en pressupostos extraordinaris (ja sigui conjunt amb altres demarcacions, ja sigui 
individualment). 

Carles Penalba pren la paraula per comentar que el tema de la Biennal ha sortit de context, que el pressupost 
està quadrat, que ingressos i despeses tenen correspondència i que no és ara que s’ha de determinar el cost 
que tingui la biennal.  

Jaume Mutlló pregunta en relació amb el conveni que s’està estudiant amb l’Ajuntament de Valls per 
proporcionar un visat que garanteixi la idoneïtat tècnica i també la urbanística. Comenta que li sembla perillós 
que el col·legi ofereixi el visat d’idoneïtat urbanística, per raó de la seva complexitat.  

El President li diu que, si es fa, es prendran les mesures adequades i que, pel que fa al possible conveni amb  
l’Ajuntament de Valls, s’ha plantejat un escenari de negociació ampli, sense perjudici del que resulti finalment.  

Lluís Ulloa insisteix en la conveniència de fer quadrar les partides d’ingressos i despeses i explica que li 
preocupa que el total que es recaptarà per les quotes pugi, i que l’oferta de serveis baixi. 

Pel que fa a les quotes de serveis, el president resumeix el sistema actual, que és el següent: 

a) Serveis bàsics: SAT, Cobrament i Reclamació d’Honoraris, Assessoria Jurídica i Concursos. Aquests serveis 
es financien parcialment amb el cobrament als inscrits del 10% dels drets d’intervenció i una quota fixa de 
50 € l’any, excepte els col·legiats recents. Aquests serveis es presten per sota del cost.  

b) Servei d’Assessorament Fiscal. Aquest servei està en fase de transformació, entre altres motius, perquè la 
quota específica que abonen els col·legiat usuaris d’aquest servei no cobreix l’actual pressupost de   
42.000 €. 

A partir d’ara, encetem una situació transitòria amb un objectiu final que és la constitució d’una entitat 
prestadora de serveis.  

El règim transitori serà l’emissió d’una factura en funció dels metres quadrats que prevegin els projectes que 
siguin objecte de visat i, seguint el mateix esquema, s’apuja la quota fixa dels serveis específics de la 
Demarcació a 100 € anuals.  

Eloi Balcells comenta que, amb l’aplicació del nou visat, la recepció del servei serà més barata per als 
arquitectes, però la prestació serà més cara per al Col·legi. Demana comprensió a aquesta nova situació. Lluis 
Ulloa opina que el servei s’ha de cobrir, que no ha de produir beneficis. Eloi Balcells li respon que amb el canvi 
de model cap servei del Col·legi, excepte el de visat, no està garantit. 

El President obre un últim torn d’intervencions.  

Joan Tous comenta que, vistos el context de crisi, el nou règim de visat i la revisió del model de Col·legi que 
té la Junta, la previsió que els ingressos poden ser molt variables i fluctuants, es posa de manifest que el 
pressupost que es presenta és molt provisional, que s’anirà revisant si les circumstàncies ho requereixen, i 
que s’entén la voluntat de la Junta que el proposa. 

El President li agraeix la intervenció i vol aclarir que potser el discurs ha sigut monòton, però que han dit 
repetidament que el pressupost és de trànsit per abordar una situació que es vol superar, que té moltes coses 
negatives, però que es vol enfocar amb una visió il·lusionadora.  

Anna Bastús vol fer una reflexió: li sorprèn que la reducció de despesa focalitzada en els contractes no es 
correspongui amb les compensacions que es preveuen per als membres de la Junta. El President li respon que 
el temps de dedicació que els membres de la Junta es van assenyalar a l’ inici s’ha superat àmpliament i que, 
tot i que ho fan amb molt de gust, se senten poc compensats.  

Mercè Vergés pregunta quina diferència hi ha entre col·legiats i no col·legiats a nivell de pressupostos davant 
del canvi del model col·legial operat per les lleis recents. El President li respon explicant-li el règim de quotes 
que paguen els col·legiats.  

Seguidament, el President posa a votació el pressupost amb la millora tècnica que s’ha vist convenient de fer, 
d’acord amb la indicació de Lluís Ulloa.  

El resultat de les votacions és: un vot en contra, 14 abstencions i 29 vots a favor.  
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La proposta de pressupost queda aprovada i el President tot seguit obre el torn de paraules.  

Punt 4rt – Torn obert de paraules 

Anton Bultó proposa que consti a l’acta la solidaritat amb l’anterior President en Jordi Bergadà, que ha sofert 
una delicada intervenció quirúrgica. El President disposa que consti a l’acta. Comenta que oportunament se li 
van comunicar a Jordi Bergadà els bons desitjos de la Junta i que ja se n’ha rebut la resposta.  

Carles Penalba fa una intervenció amb esment del patrimoni col·legial. El President li respon que el COAC farà 
un contracte amb una empresa especialista.  

Ana Romeu, demana una reflexió conjunta sobre el nou model col·legial en una jornada de debat.  

El President li respon que la Junta té una certa estratègia o filosofia que encara no és una proposta, que hi ha 
molta feina a fer, que s’intercanviaran impressions amb els representants a l’Assemblea i que sí que 
organitzaran el debat que es proposa en ulteriors sessions. A propòsit, assenyala que el dia 16 de desembre 
hi haurà una reunió específica de la Junta de Govern, producte la iniciativa de la Demarcació de Tarragona. La 
percepció és que hi ha d’haver un canvi de model, que hi ha un cert desacord inicial en la manera de 
substanciar-lo i que serà necessari fer una assemblea monotemàtica. 

Tot i així, si hi ha algú que vulgui tenir més informació i aportar idees, la Junta hi està totalment oberta.  

Un col·legiat pregunta si s’ha publicat la llista dels col·legiats que es van presentar a les eleccions en les llistes 
de representants de la Demarcació. 

Saül Garreta explica que s’ha enviat una carta informativa als que es van presentar però no hi ha cap 
problema a publicar-la, cosa que es farà la setmana que ve.  

El President entén que es fa necessari una major precisió sobre el model que es té en estudi. Tot i que podria 
haver-hi algú que no estigués interessat en altra cosa que en el visat, es creu que cal fer una proposta 
engrescadora que no només mantingui, sinó que reforci el Col·legi. A les demarcacions, a més del visat, es 
veu un bloc prestador de serveis i un bloc prestador d’activitats culturals, als quals els interessats s’hi podrien 
acollir voluntàriament.  

Òrgans Centrals s’hauria de fer càrrec de l’alta representació de la Institució, de les relacions amb el Consejo 
Superior, del Patrimoni i de la Deontologia. Aquestes tasques s’haurien de finançar bàsicament amb la quota 
col·legial.  

Per fer el visat, la Demarcació s’hauria de finançar bàsicament amb els ingressos que generi el visat i, per a la 
resta, bàsicament amb les quotes específiques. Destaca el President que diu “bàsicament”, i que no pot dir 
totalment, perquè Òrgans Centrals dóna suport al visat (per exemple amb l’informàtica) però s’hauria de 
superar la situació actual en que la Demarcació de Tarragona traspassa el 43% d’allò que genera el visat a 
Òrgans Centrals. Resumeix que la Demarcació s’ha de sustentar sobre tres peus: visat, entitat de serveis i 
entitat de cultura (amb NIF propi, òrgans territorialitzats ......). Això podria donar solucions per al finançament 
de la cultura amb el superàvit que generi l’entitat de serveis, que no s’adreci només als arquitectes, sinó a 
altres sectors socials. A l’hora de fer cultura és molt difícil obtenir subvencions a una entitat que té un NIF que 
no correspon a entitats d’aquest territori. Joan Tous insisteix en la necessitat d’una sessió monogràfica sobre 
aquest tema el més aviat possible.  

Pere Socias comenta que la Junta Directiva volia prendre el pols de la Junta General i que s’ha comprovat que 
la qüestió del nou model col·legial interessa realment al col·lectiu i que en seguirem parlant.  

El President aixeca la sessió a les 13.50 h. 
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